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 مستخلص ال

 . )دراسة حالة: جامعة حائل( واقع المسؤولية الاجتماعية في الجامعات السعودية

لوقوف على واقع المسؤولية الاجتماعية لدى جامعة حائل  الدراسة لهدفت هذه  
والقيادات الأكاديمية. التدريس  نظر أعضاء هيئة  التي و   من وجهة  المعوقات  إبراز 

تحديد متطلبات تفعيل المسؤولية الاجتماعية  و   تحد من تفعيل المسؤولية الاجتماعية.
الدراسة.اللدى   عينة  أفراد  نظر  وجهة  من  لتفعيل  مع    جامعة  مقترح  تصور  تقديم 

كما أن هذه الدراسة هي دراسة وصفية تحليلية    المسؤولية الاجتماعية لدى جامعة حائل
الاجتماعي حيث طبقت على   المسح  التدري قائمة على منهج  هيئة  أعضاء  س  جميع 

جميع القيادات الأكاديمية الذين والذين يمثلهم )أستاذ، أستاذ مشارك، أستاذ مساعد(،  
وبلغ  يمثلهم )مدير جامعة، وكيل جامعة، عميد، وكيل عميد(، وذلك في جامعة حائل.

( قائداً، وقد تم استخدام أداتي الاستبانة  32( عضو هيئة تدريس، و) 429حجم العينة )
. وكانت  (SPSS)  البيانات باستخدام برنامج الحزم الإحصائية والمقابلة، وتم تحليل  
أن   تبين  النتائج  المسؤولية الاجتماعية الأكاديمي أهم  والبيئي  واقع  لدى    والمجتمعي 

واقع المسؤولية التنظيمي لدى جامعة حائل  بينما كان  جامعة حائل يطبق بدرجة )قليلة(  
لدى جامعة حائل    ومادية  ظيميةمعوقات تن. كما اتضح وجود  يطبق بدرجة )متوسطة(
تحد من تفعيل المسؤولية  ، بينما كانت المعوقات البشرية التي  بدرجة إعاقة )كبيرة جداً( 

)كبيرة(  الاجتماعية أهم    .بدرجة  أن  اتضح  لتفعيل  وكذلك  التنظيمية  المتطلبات 
حائل جامعة  لدى  الاجتماعية  السياسات    المسؤولية  بعض  في  النظر  )إعادة  هي 

سات التعليمية لتطويرها بما يتناسب مع المسؤولية الاجتماعية للجامعة تجاه والممار
المتطلبات المادية لتفعيل المسؤولية الاجتماعية لدى جامعة وتبين أن أهم  المجتمع(.  

المجتمع   باحتياجات  المتعلقة  العلمية  البحوث  تمويل ودعم  )المساهمة في  حائل هي 
أهم    ومشكلاته(. أن  تبين  لدى  المتطكما  المسؤولية الاجتماعية  لتفعيل  البشرية  لبات 

حائل برامج    جامعة  لممارسة  الجامعة  طلاب  لتهيئة  المعدة  البرامج  )زيادة  هي 
الاجتماعية(.  وضع  المسؤولية  تم  المسؤولية    وأخيراً  لتفعيل  المقترح  التصور 

الأدبيات  في ضوء نتائج الدراسة الحالية، وبالاستفادة من    الاجتماعية لدى جامعة حائل
العلمية ذات العلاقة بالمسؤولية الاجتماعية وتفعيلها لدى الجامعات، وايضاً بالاستفادة 

 من الإطار النظري.  

 

معوقات  –واقع المسؤولية الاجتماعية  –: )المسؤولية الاجتماعية  الكلمات المفتاحية

 المسؤولية الاجتماعية(. 
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                                         Abstract 
Reality of social responsibility in Saudi universities (A case study: Hai 

University). 

This study aimed to identify the reality of social responsibility at the University 

of Hail from the viewpoint of faculty staff and academic leaders, as well as it highlights 

the obstacles that encounter the activation of social responsibility.  

In addition, it defines the requirements for activating the social responsibility of 

the university from the point of view of the sampled respondents, with a proposal to 

concept of activating social responsibility at the University of Hail. 

This study is an analytical-descriptive study based on application of social 

survey method, as it was applied to all faculty staff members including  (professor, 

associate professor, assistant professor), and all academic leaders represented by 

(President and vice president of university, Dean, Vice-Dean), at the University of Hail . 

The sample size consisted of 429 faculty staff members and 32 academic 

leaders. The questionnaire and interview were used as a tool for data collection, and the 

data was analyzed using (SPSS) software. 

The main results showed that the reality of academic, social and environmental 

social responsibility at the University of Hail is applied with a (low) degree while the 

reality of organizational responsibility with the University of Hail is applied with a 

(average) degree. It was also concluded that there are organizational and financial 

obstacles at the University of Hail with (extremely high) degree, while human obstacles 

that encounter the activation of social responsibility were with (high) degree.  

In additions, it’s concluded that the most important organizational requirements 

for activating social responsibility at the University of Hail are (reviewing some 

educational policies and practices to develop them in a way compatible with the 

university's social responsibility towards society).  

Moreover, it’s concluded that the most important financial requirements for 

activating social responsibility at the University of Hail are (contributing to financing 

and supporting scientific research related to society's needs and problems, while the 

most important human requirements for activating social responsibility at the 

University of Hail were (increasing programs designed to enable the university students 

to exercise social responsibility programs). 

Eventually, the stud included a proposal  developed to activate social 

responsibility at the University of Hail in the light of the results of this study, and to 

benefit from the scientific literature related to social responsibility and activate it at 

universities, as well as to benefit from the theoretical framework. 

Key words: (Social responsibility - The reality of social responsibility - Obstacles to 

social responsibility). 

 

 


